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– Az EMAFT*-ból a kórház
nem tud megélni, ugyanis a bevé-
telek még a havi fix költségeket
sem fedezik, ezért szükség van a
lebegô bevételre is. Ez viszont a
betegszámmal nô, tehát mindenki
jobban jár, ha minél több beteget
lát el. De mivel minden kórház
ugyanígy gondolkozik, és a lebegô
kassza véges, a lebegô terhére leje-
lentett rengeteg pluszteljesítmény
összeadódik, és emiatt az egy be-
tegre jutó bevétel lezuhan. Játékel-
mélet, elsô óra elsô lecke, ha ezt
egy harmadéves közgazdászhall-
gató nem tudja, megbukik. 

– Nincsenek közgazdászai a
minisztériumnak, hogy ezt leve-
zessék? 

– Hogyne lennének, de valame-
lyik fônök nyilván úgy gondolta,
hogy ez az EMAFT egy príma öt-
let, és nem mertek vitatkozni vele.
Cuddyval is az a baj, hogyha én
nem szólnék neki, hogy marhasá-
gokat csinál, akkor senki mástól
nem tudná meg. Minden vezetô-
nek kell, hogy legyen egy udvari
bolondja, aki szabadon beszélhet
mindenrôl anélkül, hogy a fejét
vennék, mert ha nincs, akkor
könnyen tévedhetetlennek képzel-
né magát. Forman, maga szerint
mi történt még 2009-ben? Taub,
ne tátogjon, magára is sor kerül.

– A kórházak egységesen léptek
fel, és közösen értek el valamit.  

– Már az ilyennek is örülni
kell? Maga szerint ez olyan na-
gyon fontos? 

– Abszolút! Ez idáig a politika
rendkívül hatékonyan játszotta ki
egymás ellen a szereplôket, de
most visszakozt kellett fújniuk.
Talán sohasem volt még olyan,
hogy a kórházigazgatók ne csak a
saját intézetükért elôszobázzanak
és ne egymás hátába vágják a kést.
Ehelyett relatíve értelmesen elôad-
ták, mit akartak, mennyit és miért.
A kormány pedig itta a levét an-
nak, hogy egészen addig még a
problémát sem volt hajlandó elis-
merni, a nagyságát meg pláne
nem, következésképpen nem csi-
nált semmit és hagyta a helyzetet a
végsôkig kiélezôdni. Ekkor már
nem arról szólt a történet, hogy
lesz egy-két kórház, amelyik csôd-
be mehet, hanem reális esély volt
arra, hogy majdnem az összes be-
dôl. A végén csak lett pluszpénz,
elmaradt az éhségsztrájk…

– … pedig én nagyon drukkol-
tam, hogy legyen, sokuknak kife-
jezetten jól állt volna mínusz né-
hány kiló. Wilson, mit keresel te
itt? Szerinted mi történt 2009-
ben? Szorgos kis onkológus né-
pünk gyôzni fog?

– Felújítanak több centrumot,
beszereznek új eszközöket, fejlesz-
tik a diagnosztikát és a terápiát,
többmilliárdos forrásbevonás vár-
ható, óriási perspektívák nyílnak
meg elôttünk. 

– Ez rendben van, de szerinted
csak malterra, téglára és vasra van
szükségetek? Van olyan progra-
motok, amelyben nem házat építe-
tek, hanem például valami újat ta-

nultok? Valami nagyon újat,
mondjuk, munkaszervezést? Most
meg ne sértôdj, nemcsak az onko-
lógusok tudnak egyetlen betegbôl
várólistát csinálni, hanem az
összes szakma. Hányszor panasz-
kodtál, hogy hiába léteznek papí-
ron az onko-teamek, a gyakorlat-
ban nem mûködnek rendesen. 
A szakmai protokollok sokszor
betarthatatlanok, és amelyek be-
tarthatók, azokat sem tartjátok
be. De ezzel sem csak ti vagytok
így, hanem mindenki. Sok beteget
fektetnek kés alá feleslegesen, és
olyanok is végeznek mûtéteket,
akiknek messze nincs elég tapasz-
talatuk hozzá. Mi lett például abból
a cirkuszból, amikor kiderült,
hogy olyan kórházakban is ope-
rálnak emlôt, ahol a madár sem
jár? Mekkora az ajánlott minimá-
lis mûtétszám, százötven-kétszáz? 

– Hetven. 
– Csak hetven? Az hetente alig

több, mint egy! Jól emlékszem,
hogy a kórházak több mint felé-
ben még ennél is kevesebbet ope-

ráltak? Lett ennek valami foga-
natja? Bezárta ôket az ÁNTSZ,
vagy nem fizetett nekik az OEP?
Mit tudsz róla, hullottak fejek
legalább? 

– Nem hallottam, hogy bármi
történt volna...

– Sejtettem. Taub, maga jön. Mi
fontos történt 2009-ben azon-
kívül, hogy Tizenhármasnak több-
ször volt igaza, mint magának? 

– Engem nem érdekelnek ezek a
milliárdok, meg a politika, csak
dolgozni akarok! Egyetlen olyan
eseményre emlékszem, ami fontos
lehet. Az orvostanhallgatók és a
rezidensek felvonultak, hogy fel-
hívják a figyelmet arra, mennyire
kilátástalan a jövôjük. 

– Taub, maga nem is olyan idió-
ta. Teljesen igaza van, az tényleg
kritikán aluli, ahogy velük bánik a
rendszer. A szerencsétleneket sen-
ki sem tanítja meg se gyógyítani,
se a beteggel bánni. Bebifláznak
kétméternyi könyvespolcot, vissza-
mondanak ötezer latin kifejezést,
de hogy kitôl és mikor szereznek

gyakorlatot, arra mindenki ma-
gasról tesz. Kiválóan tudják a
szepszis molekuláris mechanizmu-
sát, de vért még nem vettek. Emel-
lett alig van köztük olyan, aki itt-
hon akar maradni, és az a csoda,
hogy egyáltalán akad ilyen. Kinn
sokkal több pénzt kapnak, de nem
csak emiatt mennének. Ott nyúl-
hatnak beteghez, ott számítanak
rájuk, foglalkoznak velük, tanít-
ják és emberszámba veszik ôket.
Foreman, ki a fene fogja a maga
diabéteszét kezelni tizenöt év múl-
va? Albániából importálunk ja-
vasasszonyokat? Cameron, magát
még nem is kérdeztem. Mire em-
lékszik 2009-bôl?

– Azt hittem, a miniszter csinál
majd valamit, ha már szakértô.
Mindegy, hogy mit, de legalább
annyit, hogy bevéssék a nevét a
nagykönyvbe. Amikor a minisz-
tert elôször kinevezték, szólt a volt
OEP-es kollégáinak, hogy vegyék
elô a fiókból azokat az anyagokat,
amelyeken évekig dolgoztak, de
nem volt értelme az addigi minisz-
terek elé terjeszteni, mert még a
problémát sem értették volna meg.
Mindenki elôvette, leporolta – az-
tán meg visszatette.

– Már megint túl szôke és naiv
volt. Miért hiszi, hogy az Arany
János utcából irányítanak ben-
nünket? Hol él maga? Itt minden-
rôl a pártmuftik döntenek, ôket
pedig a saját hatalmuk megtar-
tásán kívül más nem érdekli. 
A fröccsözés mellett pedig ahhoz
értenek a legjobban, hogyan lehet
minél meggyôzôbben visszaállíta-
ni az ôskáoszt és hosszú mérlege-
lés után a lehetô legrosszabb dön-
tést hozni. Az elôzô esélyüket el-
szalasztották – nem kicsit, na-
gyon. A mostani társaság a vak ló
bátorságával nekiment a falnak,
és baromira beverte a fejét. Innen-
tôl kezdve pedig hozzá-ne-nyúl-
junk-mert-baj-lesz-t játszottak,
nem csoda, hogy minden maradt
a régiben. 

– House, maga szerint volt vala-
mi említésre érdemes 2009-ben?

– Az égadta világon semi! Ez az
év is olyan volt, mint a többi. 
A papírhuszárok kardoztak, mi
meg csináltuk azt, amit eddig, és
majdnem teljesen úgy, ahogy ed-
dig. Az év végére még a pénzt is
visszakaptuk, tehát minden ideá-
lis ahhoz, hogy jövôre se változ-
zon semmi. Elég bedobnunk ezt 
a kis pénz, kis gyógyítás – nagy
pénz, nagy gyógyítás szöveget, és
máris mindenki hasra esik. Amíg
a világ világ, mindig ki tudjuk ját-
szani a „beteg érdeke” kártyát.
Ameddig olyanok a vezetôk, mint
amilyenek, és elsôsorban a párt-
tagsági és a pártkapcsolatok szá-
mítanak, nem pedig a szakértelem
és a józan ész, ezt mindig be is
fogják venni. 

– Tizenhármas! Töltse ki, hogy
2009-ben nem történt semmi, és
mindenki menjen dolgozni. 
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– Tizenhármas, maga szerint
milyen volt 2009? Történt valami
lényeges? Cuddy már megint va-
lami felesleges papírmunkával
nyaggat.

– H1N1.
– Kicsit bôvebben, vagy nem

tudna kreatív lenni? Már a csap-
ból is ez folyik. Magának miért
fontos ez a vírus, csak nem terhes?

– Nem, csak hetekig tipródtam,
hogy beoltassam-e magam, és nem
értem, miért problémáztam ezen
egyáltalán. Hiteles személyek is
nyilatkozták, hogy a vakcinával
nincs baj, és azt is tudom, hogy a
H1N1-járvány bármikor eldurvul-
hat, mégsem raktam össze ezt a két
dolgot, hagytam, hogy a közhan-
gulat engem is magával sodorjon.   

– Milyen közhangulat? Csak
nem olvas újságot vagy néz tévét?
Minek? Szerintem maga csak
szimplán hülye volt. Foreman, be
van oltva, vagy maga is gyártott
valami bizarr ideológiát?

– Be vagyok, de engem is meg-
zavart, hogy nem tudunk semmit
errôl az off-shore cégrôl.

– Mindkettôjüknek teljesen el-
ment az esze?! Maguk nem orvo-
sok? Hogy lehet a gyártót és a ter-
mékét összekeverni? Ha van egy
szer, ami hatékony, akkor nem
mindegy magának, hogy ki a gyár
tulajdonosa?! Akkor is nyugodtan
meghalhat valaki tüdôgyulladás-
ban, ha személyesen ismeri a tulajt
és óriásplakátokon látható a cég-
kivonat! Az meg, hogy off-shore,
nem a maga problémája. Menjen
utána az Adó-, vagy a Nemzetbiz-
tonsági Hivatal, de maga ne játsz-
szon Colombót, vagy ha igen,
legalább balonkabátot vegyen fel
hozzá. Magának az a dolga, hogy
a beteg érdekében azt tegye, ami
neki a legjobb, ehhez pedig kö-
zömbös, hogy ki hol lopja az ál-
lam pénzét vagy optimalizál adót.
Otthon játsszon üvegzsebezsdit,
ne a rendelôben! Tizenhármas,
volt még valami fontos 2009-ben?

– Áprilistól megváltozott a fi-
nanszírozás és eltörölték a TVK-t. 

– Ne mondja, hogy ez olyan na-
gyon érdekelte! Áprilisig mindent
alul-, utána meg mindent túlkódol-
tunk, de ezenkívül mindent ugyan-
úgy csináltunk, mint eddig, csak
még több beteget láttunk el. Cuddy
állandóan nyavalygott, hogy ha ez
így megy tovább, nem tudunk ope-
rálni, de ki figyel már az ilyesmire.
Eddig mindig került valahonnan
pénz, és semmi értelme nem volt
betartani a szabályokat, mert min-
dig az járt rosszul, aki becsületesen
játszott. Áprilisban nem a finanszí-
rozás  változása volt a lényeg, ha-
nem az, hogy már akkor lehetett
készülni az ôszi nagy balhéra. 

– Maga honnan sejtette, hogy
baj lesz?

– Nem sejtettem – tudtam! Egy-
részt onnan, hogy a minisztérium
azt mondta, nem lesz baj. Más-
részt  mert teljesen egyértelmû és
logikus. Forman, magyarázza meg
Tizenhármasnak, mert látom, hogy
nem érti.

Dr. House évet értékel

* Elôre meghatározott alapdíjból finanszírozott teljesítmény

„Minden vezetônek kell, 

hogy legyen egy udvari bolondja, 

aki szabadon beszélhet mindenrôl 

anélkül, hogy a fejét vennék, mert 

ha nincs, akkor könnyen 

tévedhetetlennek képzelné magát.”

      


